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Italy becomes 45th member of the Group of States against 
Corruption (GRECO) 
 
Strasbourg, 02.07.07 - Italy has notified the Secretary General of the Council of Europe of 
its intention to accede to GRECO, of which it has become the 45th member as from 
30 June 2007. The composition of this enlarged partial agreement is now very near to that 
of the Council of Europe, of which it counts all member States (with the exception of 
Liechtenstein and San Marino), as well as the United States of America. 
 
This accession confirms Italy’s commitment to pursuing its fight against corruption, a plague 
it had already started to tackle with measures such as the judicial operation known as “mani 
pulite” (clean hands) during the 90’s. By joining GRECO, Italy joins its forces with the other 
member States to fight a form of criminality that affects notably the democratic functioning 
of institutions and infringes the rule of law. 
 
As a member of GRECO, Italy will participate in the mutual evaluation and peer pressure 
processes which characterise GRECO. As for all other countries that have recently joined 
this monitoring mechanism, Italy will be evaluated on site to deal with issues related to the 
First and Second Evaluation Rounds which were conducted between 1999 and 2006 
(notably the capability of institutions to deal with corruption cases, immunities as an 
obstacle to prosecution of corruption cases, measures for seizure of corruption proceeds 
and preventive measures taken within the public administration). A further evaluation of 
Italy, in the framework of GRECO’s newly launched Third Evaluation Round, will be carried 
out at a later stage, and will deal with incriminations of corruption and transparency of party 
funding. 
 
L’Italie devient le 45e membre du Groupe d’Etats contre la 
Corruption (GRECO) 
 
Strasbourg, 02.07.2007 - L’Italie vient de faire parvenir sa lettre de notification au Secrétaire 
Général du Conseil de l’Europe concernant son souhait d’adhérer au GRECO, dont elle est 
devenue à compter du 30 juin 2007 le 45e Etat membre. La composition de cet accord 
partiel élargi se rapproche donc un peu plus de celle du Conseil de l’Europe dont elle 
englobe tous les Etats membres (à l’exception du Liechtenstein et de Saint-Marin), ainsi 
que les Etats-Unis d’Amérique. 
 
Cette adhésion confirme la volonté italienne de poursuivre sa lutte contre la corruption, un 
fléau contre lequel elle avait déjà engagé des mesures importantes au travers de l’opération 
judiciaire « mani pulite » (mains propres) dans les années 90. En devenant membre du 
GRECO, l’Italie unit ses forces à celles des autres Etats membres dans une lutte commune 
contre une forme de criminalité qui notamment affecte le fonctionnement démocratique des 
institutions et porte atteinte à l’état de droit.  
 
En adhérant au GRECO, l’Italie participera aux activités d’évaluation mutuelle et de 
pression par les pairs qui caractérisent le GRECO. Comme tous les pays qui ont rejoint 
récemment ce mécanisme de suivi, le pays fera l’objet d’une visite d’évaluation qui portera 
dans un premier temps sur les thèmes des deux cycles d’évaluation qui ont été conduits 
entre 1999 et 2006 (notamment la capacité des institutions à traiter les affaires de 
corruption, les immunités comme obstacle aux poursuites en matière de corruption, les 
mesures visant les produits de la corruption et les mesures préventives au niveau de 
l’administration). L’Italie fera plus tard l’objet de l’évaluation au titre du troisième cycle qui 
vient de débuter et qui porte sur les incriminations de la corruption et le financement des 
partis politiques. 
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